
P r o t o k ó ł
20 posiedzenia 4. sesyi, VII. peryodu Sejmu galicyjskiego,

z dnia 22. marca 1899 r.

Początek o godzinie 11 minut 20 przed 
południem.

Przewodniczący: Marszałek krajowy
J. E. Stanisław hr. Badeni.

Sekretarze: Modest Karatnicki, Stani
sław Niezabitowski, Andrzej Potocki, Mie
czysław Urbański.

Obecnych posłów 120.

Ze strony Rządu: c. k. Radca Dworu 
Włodzimierz hr, Łoś.

Marszałek konstatuje dostateczną ilość 
posłów i otwiera posiedzenie.

Marszałek oznajmia, iż protokół ośm- 
nastego posiedzenia uważa za przyjęty, gdyż 
nie wniesiono przeciw niemu żadnych za
rzutów, protokół dziewiętnastego posiedzenia 
złożony jest w biurze marszałkowskiem 
do przejrzenia.

Sekretarz p. Urbański odczytuje spis 
petycyj, wniesionych po dzień 22. marca 
1899 roku, które przekazano następującym 
komisyom :

Wydziałowi krajowemu Ls.: 2030, 
2089, 2090, 2092, 2093, 2094, 2098, 2099, 
2105, 2108, 2109.

Komisyi administracyjnej Ls.: 2031,
2032, 2033, 2034, 2035, 2036, 2037, 2038, 
2039, 2040, 2041, 2042, 2048, 2044, 2045,
2046, 2047, 2048, 2049, 2050, 2051, 2052,
2053.

Komisyi przemysłowej L s .: 2054
2055, 2056, 2057. 2058, 2059, 2060, 206!,
2062, 2063, 2064, 2065, 2066, 2067, 2068.
2069, 2070, 2071, 2072, 2073, 1074, 2075,
2107.

Komisyi szkolnej L s .: 2086, 2095, 
2096, 2100.

Komisyi drogowej L s . : 2087.

Komisyi gospodarstwa krajowego Ls. : 
2088, 2101.

Komisyi petycyjnej L s .: 2091, 2097, 
2106.

Komisarz rządowy c. k. Radca Dworu 
Włodzimierz hr. Łoś odpowiada na inter- 
pelacye : 1) p.Krempy i towarzyszy w spra
wie odsypisk w powiecie Mieleckim i Tar
nobrzeskim ; 2) p. Krempy i towarzyszy 
w sprawie ocenienia szkód zrządzonych 
przez bydło na wałach rzeki Łęgu, Trześ- 
niówki i Wisły w powiecie tarnobrzeskim; 
3) p. Osuchowskiego i towarzyszy w spra
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wie rekonstrukcji gościńca rządowego Roz- 
łucze-Turka; 4) p. Wójcika i towarzyszy 
w sprawie sposobu zarządu funduszem pro- 
pinacyjnym.

Izba przystępuje do porządku dzien
nego, którego punktem pierwszym jest:

Pierwsze czytanie sprawozdania Wy
działu krajowego w przedmiocie objęcia 
szkoły polskiej w Białej na etat krajowy.

Marszałek oznajmia, iż z powodu nie
obecności w Izbie sprawozdawcy p. We- 
reszczyóskiego, przystępuje Izba do dru
giego punktu porządku dziennego, którym 
jest:

Sprawozdanie komisyi gminnej o pe- 
tycyi Rady miejskiej krakowskiej w spra
wie wydania ustawy krajowej, stanowiącej 
przedłużenie na rok jeden czasu urzędo
wania radców mie skich w r. 1893. do 
Rady miejskiej krakowskiej wybranych, 
niemniej radców przez Radę miejską przy
branych.

Marszałek oznajmia, iż otrzymał od 
prezydenta m. Krakowa zawiadomienie, 
że Rada miasta odstępuje od tej petycyi.

Sprawozdawca p. Hupka, uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następu
jący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić następu
jący projekt ustawy :

U s t a w a  
z d n i a ..................................................   . .

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa 
Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem rozporządza co następuje:

§• 1.

Czas urzędowania Radców miejskich 
stoł. król. miasta Krakowa w r. 1893 do 
Rady miejskiej wybranych, jakoteż Radców

2

przez Radę miejską w myśl §. 21. statutu 
tymczasowego dla miasta Krakowa z dnia
1. kwietnia 1866 1. 7. dz. u. kr. przybra
nych, przedłuża się na przeciąg jednego 
roku.

§• 2.

Wykonanie niniejszej ustawy poruczam 
Mojemu ministrowi spraw wewnętrznych.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, by 
na najbliższej sesyi przedłożył Sejmowi 
projekt reformy statutu stoł. król. miasta 
Krakowa.

Izba przystępuje do rozprawy ogólnej.

Przemawia p. Małachowski i wnosi, 
aby sprawozdanie powyższe odesłać do 
komisyi.

Przemawia p. Zoll.

Przemawia p Małachowski.

Po zamknięciu rozprawy przemawia 
p. sprawozdawca.

Izba odrzuca odraczający wniosek p. 
Małachowskiego.

Izba przystępuje do rozprawy szczegó
łowej.

Sprawozdawca czyta:

§• i.

Czas urzędowania Radców miejskich 
stoł. król. miasta Krakowa w r. 1893 do 
Rady miejskiej wybranych, jakoteż Radców 
przez Radę miejską w myśl §. 21. statutu 
tymczasowego dla miasta Krakowa z dnia
1. kwietnia 1866 1. 7. dz. u. kr. przybra
nych, przedłuża się na przeciąg jednego 
roku.

Izba uchwala bez rozprawy §. 1. 
zgodnie z wnioskiem komisyi.
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Sprawozdawca czyta :

§• 2.

Wykonanie niniejszej ustawy poru- 
czam Mojemu ministrowi spraw wewnę
trznych.

Izba uchwala bez rozprawy §. 2. 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

U s t a w a  

z d n i a ............................................................

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa 
Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem, rozporządzam co na
stępuje :

Izba bez rozprawy uchwala tytuł 
i wstęp ustawy zgodnie z wnioskiem ko
misyi.

Sprawozdawca wnosi przystąpienie do 
trzeciego czytania powyższego projektu 
ustawy bez czytania.

Izba uchwala przystąpienie do trze
ciego czytania projektu ustawy bez czyta
nia, a następnie w oddzielnem głosowaniu 
uchwala cały projekt ustawy w trzeciem 
czytaniu bez czytania.

Sprawozdawca czyta:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, by 
na najbliższej sesyi przedłożył Sejmowi 
projekt reformy statutu stoł. król. miasta 
Krakowa.

Przemawia w rozprawie ogólnej p 
Romanowicz i wnosi następującą popraw
kę, aby

po słowach „Sejmowi11 dodać.

„po wysłuchaniu Rady miasta Kra- 
kowa“.

Izba popiera poprawkę p. Romanowicza.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba uchwala wniosek komisyi, a w od
dzielnem głosowaniu odrzuca poprawkę p. 
Romanowicza.

Marszałek konstatuje, iż za poprawką 
p. Romanowicza głosowało 40, przeciw po
prawcę tej zaś 49 posłów, a zatem po
prawka upadła.

Marszałek oznajmia, iż wraca obecnie 
do 1-go punktu porządku dziennego, któ
rym je s t :

Pierwsze czytunie sprawozdania Wy
działu krajowego w przedmiocie objęcia 
szkoły polskiej w Białej na etat krajowy.

Sprawozdawca p. Wereszczyński, uwol
niony, na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego, od czytania sprawozdania, wnosi 
na odesłanie tego sprawozdania do komisyi 
szkolnej.

Przemawia pod względem formalnym 
p. Okuniewski i wnosi, by odesłać powyż
szą sprawę do komisyi szkolnej z polece
niem, by ją załatwiła jeszcze na bieżącej 
sesyi.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba uchwala odesłanie tego przed
miotu do komisyi szkolnej zgodnie z wnio
skiem p sprawozdawcy, a następnie 
uchwala w oddzielnem głosowaniu wniosek 
p. Okuniewskiego.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o czyn
nościach Dep. IV. w sprawach drogowych.

Sprawozdawca p. Sala, uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

I, Sprawozdanie Komisyi drogowej o 
sprawozdaniu Wydziału krajowego z czyn



4 Protokół 20, posiedzenia z dnia 2 marca 1890.

ności Departamentu IV. za czas od 1. gru
dnia 1897 do 15. listopada 1898 (odnośnie 
do działu drogowego) Sejm przyjmuje do 
wiadomości.

II. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
by po uzupełnieniu zebranych dotąd ma- 
teryąłów przedłożył Wysokiemu Sejmowi 
projekt ustawy o policyi drogowej, którą 
objęte będą również przepisy o obsadzeniu 
dróg drzewami.

III. Poleca się Wydziałowi krajowe
mu, by przy rozdzielaniu corocznego ry
czałtu na subweneyonowanie dróg powiato
wych i gminnych, uwzględnił wyższemi 
kwotami — oprócz powiatów o małej sile 
podatkowej — także i te powiaty, które 
bądź pominięte były w okresie budowy dróg 
kolejowych, bądź też w których wysoki 
koszt budowy, spowodowany brakiem od
powiednich materyałów, udaremnia wszel
kie wysiłki funduszów miejscowych.

IV. Poleca się Wydziałowi krajowe
mu, by usilnie dążył do uzyskania u c. k. 
Rządu :

a) uznania za państwowe tych dróg, 
które mają dla państwa donośne znacze- 
czenie pod względem wojskowym i ekono
micznym ;

b) zapewnienia w drodze ustawodaw
czej stałej dotacyi ze Skarbu Państwa na 
budowę i utrzymanie dróg powiatowych 
i gminnych.

Izba bez rozprawy uchwala wniosek 
komisyi, głosując nad każdym punktem I, 
II, III, IV. tegoż wniosku oddzielnie.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyi gminy Dębica i okolicznych gmin 
w sprawie budowy mostu na rzece Wisłoce 
w Dębicy.

Sprawozdawca p. Starzyński, uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od

czytania sprawozdania, odczytuje następu
jący wniosek komisyi, sprostowany poprze
dnio omyłkę druku, a mianowicie w czwar
tym wierszu wniosku komisyi zamiast słowa 
„państwa4* ma być „powiatową44.

Wysoki Seim uchwalić raczy:

„Petycyę gminy Dembica i sąsiednich 
gmin odstępuje się Wydziałowi krajowemu 
z poleceniem, ażeby w porozumieniu z c. k. 
Rządem wypracował projekt mostu na W i
słoce pod Dembicą i ażeby na podstawie 
kosztorysu przeprowadził dalsze rokowania 
z Reprezentacyą powiatową i stronami in- 
teresowanemi, a głównie z c. k. Rządem, co 
do udzielenia znaczniejszej pomocy ze skar
bu Państwa i stosownie do wyniku roko
wań oznaczył wysokość subwencyi z fun
duszów krajowych udzielić się mającej44.

Izba bez rozprawy uchwala wniosek 
komisyi w stylizacyi odczytanej przez p. 
sprawozdawcę.

Następuje:

Wybór członka Wydziału krajowego 
z kuryi większej posiadłości.

Marszałek zaprasza na skrutatorów pp. 
Zagórskiego, Rayskiego i Hupkę, a gdy oka
zało się, iż p. Zagórskiego nie ma w Izbie, 
zaprasza w miejsce p. Zagórskiego do ko
misyi p. Viviena.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski 
odczytuje spis posłów z kuryi większych po
siadłości.

Posłowie oddają kartki, a po oddaniu 
kartek, Marszałek wzywa skrutatorów do 
przeprowadzenia skrutynium.

Po upływie 15 minut p. Vivien zdaje 
sprawę z wyniku skrutynium.

Głosujących było 36, p. Onyszkiewicz 
otrzymał 32 głosów, 1 głos p. Dąbski, 1 
głos p. Brykczyński, a dwie kartki oddano 
próżne
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Marszałek konstatuje/ iż p. Onyszkie
wicz wybrany został członkiem Wydziału 
krajowego z kuryi większych posiadłości.

Następuje:

Rozprawa szczegółowa nad sprawo
zdaniem komisyi dla reformy wyborczej 
w przedmiocie częściowej zmiany statutu 
krajowego i sejmowej ordynacyi wyborczej.

Marszałek oznajwia po obliczeniu przez 
sekretarzy obecnych w Izbie posłów, że 
z powodu braku kwalifikowanej większości, 
gdyż jest w Izbie tylko 104 posłów, umie
ści powyższy punkt jakoteż następny t. j.

„Sprawozdanie komisyi prawniczej o 
wniosku posła Karatnickiego w sprawie 
uzupełnienia Statutu krajowego postano
wieniem, że wybrani na posłów urzędnicy 
i funkcyonaryusze publiczni nie potrzebują 
urlopu do wykonywania mandatu posel
skiego, umieści na porządku jutrzejszego 
posiedzenia".

Marszałek oznajmia następnie, że gotów 
jest powyższe sprawy natychmiast poddać 
pod obrady po każdym jakimkolwiek punk
cie porządku dziennego, skoro tylko zawia
domionym zostanie, że w Izbie jest dosta
teczna ilość posłów do uchwalenia powyż
szych spraw potrzebna.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej o wnie
sionej przez posła Wójcika rezolucyi w spra
wie obniżenia ceny książek szkolnych.

Sprawozdawca p. W. Dzieduczycki, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbańskie
go od czytania sprawozdania, odczytuje na- 
stępujący wniosek komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm wzywa c. k. Radę szkolną kra
jową, aby się starała obniżyć ceny książek 
szkolnych dla szkół ludowych, szczególniej 
w klasach najniższych.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej o wnio
sku posła Kramarczyka w sprawie zmiany 
ustawy o seminaryach nauczycielskich.

Sprawozdawca p. W. Dzieduszycki, 
uwolniony na wniosek sekretarza p. Ur
bańskiego od czytania sprawozdania, od
czytuje następujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się c. k. Rząd a względnie 
Radę szkolną krajową,

1. aby się zastanowiły:

a) nad sposobem zapewnienia lepszego 
wychowania kandydatów stanu nauczy
cielskiego!

b) nad zastosowaniem planów nauki 
w seminaryach do potrzeb właściwych typu 
miejskiego i wiejskiego szkół ludowych;

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
aby w porozumieniu z Radą szkolną kra
jową zwołał do roku ankietę, którejby spra
wa powyższa została przedłożoną:

W sprawie ogólnej przemawia p. Cie
lecki.

Przemawia p. Bojko.
Przemawia ks. Biskup Czechowicz.
Przemawia p. Kramarczyk.
Przemawia p. Bojko

Po zamknięciu rozprawy przemawia 
p. sprawozdawca W. Dzieduszycki.

Izba przystępuje do rozprawy szcze
gółowej i uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi, głosując nad każdym 
tegoż punktem oddzielnie.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej o wnie
sionej przez posła Bernadzikowskiego rezo-
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lucyi w sprawie odbywania nauczycielskich 
konferencyj okręgowych.

Sprawozdawca p. W. Dzieduszycki, 
uwolniony na wniosek sekretarza p. Ur
bańskiego od czytania sprawozdania od
czytuje następujący wniosek.

Komisyi; sprostowawszy poprzednio 
omyłkę druku, a mianowicie w drugim 
wierszu drugiego ustępu wniosku komisyi 
po słowie „czerwca" dodać należy „1872 
roku".

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Zważywszy, że c. k. Rada szkolna kra
jowa, ilekrotńie tego zachodzi istotna po- 
przeba, daje nauczycielom z dalszych stron 
sposobność do zetknięcia się osobistego;

zważywszy, że zasięga w duchu re
skryptu c. k. Ministerstwa wyznań i oświe
cenia z dnia 8. czerwca 1872 roku zdania 
nauczycieli, ilekroć to się w interesie szkoły 
wskazanem wydaje.

przechodzi się do porządku dziennego 
nad wniesionemi przez posła Bernadziko- 
wskiego rezolucyami.

W rozprawie ogólnej przemawia p. 
Bernadzikowski.

Po zamknięciu rozprawy przemawia 
p. sprawozdawca.

Izbę przystępuje do rozprawy szcze
gółowej i uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
o sprawozdaniu Rady szkolnej krajowej 
odnoszącem się do stanu państwowych 
szkół przemysłowych.

Sprawozdawca p. Dąmbski uwolniony, 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następu
jący wniosek komisyi:

I. Sejm przyjmuje do wiadomości spra
wozdanie c. k. Rady szkolnej krajowej
0 stanie szkół państwowych dla nauki prze
mysłowej w roku szkolnym 1897/98.

II. Sejm ponawiając uchwałę swą 
z d. 18. lutego 1898 r. wzywa c. k. Rząd, 
ażeby przyspieszył budowę gmachu dla 
państwowej szkoły przemysłowej w Kra
kowie i rozszerzył program nauki prakty
cznej na liczne grupy rzemiosł.

III. Sejm wzywa c. k. Rząd by utwo
rzył z funduszów państwowych przynaj
mniej dwie szkoły rzemieślnicze w kraju
1 co do wyboru miejsc, gdzie mają być za
łożone, wszedł w porozumienie z Wydzia
łem krajowym.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższy wniosek komisyi, głosując nad ka
żdym tegoż punktem I. II. III. oddzielnie.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi przemysłowej
0 sprawozdaniu Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie przemysłu krajowego 
(„krajowe szkoły zawodowe i warsztaty 
instrukcyjne").

Sprawozdawca p. Żardecki, uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następu
jący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

I. Sejm przyjmuje z zadowoleniem do 
wiadomości sprawozdanie Wydziału krajo
wego z dnia 20. gudnia 1898 L. 79.628
1 dołączone do niego sprawozdanie z czyn
ności komisyi krajowej dla spraw przemy
słowych w zakresie szkół i warsztatów 
zawodowych.

II. Sejm poleca Wydziałowi krajowe
mu, ażeby stabilizował Aleksandra Zugaja 
na posadzie kierującego instruktora zawo
dowego w krajowym naukowym warszta
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cie tkackim w Wilamowicach, nadanej mu 
prowizorycznie dekretem Wydziału krajo
wego z dnia 9. lipca 1888 1. 26.678, przy
znał mu stałą płacę w kwocie 720 zł. ro
cznie, oraz przyznał mu Drawo do emery
tury na równi z innymi stabilizowanymi 
urzędnikami krajowymi, wymienionymi 
w §. 12. ust. 2. 1. b) statutu emerytalnego 
uchwalonego przez Sejm dnia 15. lutego 
1898, tudzież z zastosowaniem uchwały 
sejmowej z dnia 3. stycznia 1874 i pod 
warunkami tą uchwałą określonymi wy
mierzał Aleksandrowi Źugajowi trzy pię
ciolecia po 80 zł. w miarę ukończenia 5, 
10, i 15 lat służby pełnionej przy tych sa
mych stałych poborach na posadzie kieru
jącego instruktora zawodowego w krajowym 
naukowym warsztacie tkackim w Wilamo
wicach. Służba policzalna do emerytury 
poczyna się liczyć od dnia 1. stycznia 1894, 
upoważnia się jednak Wydział krajowy do 
policzenia Aleksandrowi Źugajowi przy prze
niesieniu go w stan spoczynku także dal
szych lat pięciu ze służby odbytej przed 1. 
stycznia 1894, jeżeli służba tegoż będzie 
nienaganna.

Służba policzalna do kwinkweniów za
czyna się liczyć od 1. stycznia 1895 r.

III. Sejm poleca Wydziałowi krajowe
mu, ażeby starał się zaprowadzić kursa 
majsterskie dla tych rzemiosł, dla których 
dotąd nie ma w kraju szkół zawodowych 
lub warsztatów instrukcyjnych.

IV. Sejm poleca Wydziałowi krajowe
mu, ażeby starał się wyjednać u c. k Rzą
du dla świadectw krajowych zakładów na
ukowych uzdolnienie ustawowe do samo
dzielnego wykonywania rzemiosła.

V. Sejm poleca Wydziałowi krajowe
mu, ażeby za pośrednictwem Koła polskiego 
w Wiedniu i Ministerstwa dla Galicyi do
magał się przyznania ze skarbu państwa 
wyższych zasiłków na rzecz szkół zawo
dowych w kraju i na cele popierania prze
mysłu. '

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższy wniosek komisyi, głosując nad ka
żdym tegoż punktem I, II, III, IV, V, od
dzielnie.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
o sprawozdaniu Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie przemysłowych szkół 
uzupełniających jakoteż o sprawozdaniu 
Rady szkolnej krajowej o stanie tych 
szkół.

Sprawozdawca p. Rotter, uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania odczytuje następujący 
wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sejm przyjmuje sprawozdanie Wy
działu krajowego z czynności w zakresie 
przemysłowych szkół uzupełniających, tu
dzież sprawozdanie c. k. Rady szkolnej 
krajowej o stanie tych szkół z zadowole
niem do wiadomości.

2. Sejm uznając doniosłość tych za
kładów naukowych i ich pożyteczną dla 
naszego krają działalność, wyraża nadzieję 
że Wydział krajowy dążyć będzie do dal
szego ich zakładania wszędzie tam, gdzie 
tylko stosunki miejscowe na to dozwolą.

8. Sejm poleca Wydziałowi krajowe
mu, ażeby przy pomocy krajowej komisyi - 
przemysłowej ciągłą rozwijał działalność 
w kierunku umożebniania ukończonym ucz
niom uzupełniających szkół przemysłowych 
dalszego doskonalenia się w rysunku za
wodowym.

4. Sejm, uznając chwilowe trudno
ści zakładania nowych kursów uzupełnia
jących o kierunku handlowym, wzywa 
Wydział krajowy, aby ważnej tej sprawy 
z uwagi nie spuszczał i szkołami takiemi 
się zajmował w miarę możności.
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0. Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby przez 
Władze przemysłowe pierwszej instancyi 
nieustannie czuwał nad wydatnością i re
gularnością frekwencyi w wymienionych 
szkołach.

6. Sejm wzywa c. k. Rząd,* ażeby Wła
dze przemysłowe pierwszej instancyi upo
ważnił, iżby pryncypałom za nieposyłanie 
uczniów do szkoły w danych razach wy
mierzały — stosownie do własnego uzna
nia i miejscowych warunków — kary pie
niężne, któreby schodzić mogły i poniżej 
przepisanego ustawą minimum. Kary je
dnak tak nałożone ściągać należałoby bez
względnie.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda. Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższy wniosek komisyi, głosując nad ka
żdym tegoż punktem oddzielnie.

P. Sprawozdawca wnosi aby petycyę 
Ls. 1072 odstąpić Wydziałowi krajowemu 
do możliwego uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala ten wnio
sek komisyi.

Następuje :

Sprawozdacie komisyi przemysłowej 
o sprawozdaniu Wydziału krajowego w prze
dmiocie krajowej komisyi dla spiaw prze
mysłowych, zasiłków i stypendyów na cele 
przemysłowe i handlowe oraz w sprawie 
funduszu przemysłowego.

Sprawozdawca p. Goldman, uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje następu
jące wnioski komisyi;

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sejm przyjmuje do wiadomości spra
wozdanie Wydziału krajowego, względnie 
krajowej komisyi dla spraw przemysłowych 
z czynności w zakresie przemysłu krajo
wego odnośnie do organizacyi wewnętrznej 
krajow ej komisyi dla spraw przemysłowych,

zasiłków i stypendyów na cele przemysło
we, stypendyów handlowych oraz funduszu 
przemysłowego.

2. Sejm upoważnia Wydział krajowy 
do użycia uchwalonych na r. 1897 i 1898 
kredytów na państwową wyższą szkołę 
handlową we Lwowie w łącznej kwocie
6.000 złr. w r. 1899 na wypadek, jeżeli ta 
szkoła handlowa wejdzie w życie w tymże 
roku 1899.

3. Celem rychlejszego uzupełnienia sta
łego funduszu przemysłowego ustanowio
nego uchwałą sejmową z dnia 22 stycznia 
188/ r. do wysokości 500.000 zł. skarb 
krajowy wypłaci resztę z uchwalonej dnia 
13 lutego 1894 r. dalszej dotacyi tego fun
duszu w sumie 200.000 złr., wynoszącą 
z upływem r. 1898 kwotę 75.000 zł.? 
w dwóch równych ratach rocznych po 
37.500 zł., począwszy od r. 1899.

Sejm wstawia do rubryki XVI. wy
datków budżetu krajowego za rok 1899 
kwotę 37.500 zł. jako pierwszą z powyż
szych rat i poleca Wydziałowi krajowemu, 
ażeby drugą ratę w kwocie 37.500 zł. wsta
wił do preliminarza rubr. XVI budżetu 
krajowego na rok 1900.

5. Sejm przyjmuje z uznaniem do wia
domości stworzenie krajowej agencyi han
dlowej na zasadach określonych w wydanej 
dla tejże instrukcyi, oczekuje wszakże od 
Wydziału krajowego, że krok, uczyniony 
tym sposobem dla poparcia organizacyi 
handlowej celem zbytu wytworów krajo
wego przemysłu, stanie się początkiem do 
dalszej i na szersze rozmiary zakreślonej 
akcyi.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala bez rozprawy po
wyższe wnioski komisyi, głosując nad ka
żdym wnioskiem oddzielnie.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
z petycyi Rady włościańskiej w Dolinie
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0 założenie tam naukowego zakładu koło-1 
dziejskiego i bednarskiego z językiem wy
kładowym ruskim.

Sprawozdawca p. Goldman odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę 1. 1838 odstępuje się Wydzia
łowi kraj. a względnie kraj komisyi dla 
spraw przemysłowych do zbadania i zała
twienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi przemysłowej 

z petycyi Jacka Hołowki, gospodarza 
w Stroniatynie o zasiłek na jego przesię- 
biorstwo rolniczo-przemysłowe.

Sprawozdawca p. Goldman odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

Petycyę 1. 482 odstępuje się Wydzia
łowi krajowemu a względnie kraj. komisyi 
dla spraw przemysłowych do zbadania
1 możliwego uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Nnstępuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
z petycyi Jana Zawadzkiego o subwencyę 
na wyrób i rozpowszechnienie niezapalnych 
płyt słomianych.

Sprawozdawca p. Goldman odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę 1. 1620 odstępuje się Wydzia
łowi krajowemu a względnie krajowej ko
misyi dla spraw przemysłowych do zbada
nia i załatwienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
z petycyi Filipa Osady i innych rękodziel
ników szewskich w Pruchnika o udzielenie 
subwencyi.

Sprawozpawca p. Goldman odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę ls. 1860 odstępuje się Wydzia
łowi krajowemu a względnie krajowej ko
misyi dla spraw przemysłowych do zbada
nia i załatwienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje i

Sprawozdanie komisyi prawniczej 
w sprawie petycyi Wydziału powiatowego 
w Dolinie o przyspieszenie kreowania sądu 
powiatowego w Wełdzirzu.

Sprawozdawca p. Jahl odczytuje spra
wozdanie komisyi zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę Wydziału powiatowego w Do
linie z dnia 27 lutego 1899 Ł. 709 odstę
puje się Wysokiemu Rządowi odnośnie do 
uchwały z dnia 15 lutego 1897 L. 3135 do 
możliwego uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi prawniczej 
w sprawie petycyi gminy miasta Tartako-'  
wa o wyjednanie u c. k. Rządu kreowania 
Sądu powiatowego w Tartakowie.

Sprawozdawca p. Jahl odczytuje spra
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gminy miasta Tartakowa z dnia 
27 lutego 1899 1. 710 o wyjednanie u Wy
sokiego Rządu kreowania Sądu powiato
wego w Tartakowie odstępuje się Wyso
kiemu Rządowi do odpowiedniego załatwie-

2



10  Protokóf 20. posiedzenia z dnia <2 . marca 1SP9.

nia po myśli uchwały Wysokiego Sejmu 
z dnia 15 lutego 1897 1. 3135 ad II. ls. e).

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi szkolnej o pe- 
tycyi gminy Koziary pow. Zbaraż o zni
żenie prestacyi szkolnej na płacę nauczy
ciela.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone na
stępującym wnioskiem:

Gminie Koziary pow. Zbarazkiego zniża 
się prestacye szkolne na płacę nauczycieli 
od r. 1899 do wysokości 10%

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o pe- 

tycyi gminy Młynówce i Grabkowce o osta
teczne załatwienie sprawy budowy szkoły 
w Młynowcach i zaprowadzenie tamże na
uki prawidłowej.

Sprawozdawca p. Kramarczyk odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone na- 
stępującym wnioskiem:

Wzywa się c. k. Radę szkolną, aby na 
mocy przeprowadzonej pertraktacyi stron 
konkurencyjnych jak najrychlej załatwiła 
sprawę budowy szkoły w Młynowcach i za
prowadziła tam prawidłową naukę w naj
bliższej przyszłości.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyj
nej o petycyi gminy Roznoszyńce w spra
wie przyłączenia części mniejszej tej gminy 
do gminy Krasnosielce oraz o petycyi czę
ści gminy Hłuboczek mały, Adamówką

zwanej w sprawie przyłączenia joj do 
gminy Krasnosielce (L. 918. 926).

Sprawozdawca p. Sozański odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę gminy Roznoszyniec L. 918. 
oraz petycyę przysiółka Adamówki L. 926 
odstępuje się Wydziałowi krajowemu do 
zbadania.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyj
nej o petycyi przysiółka Zaborcze ad Kieł
ków (L. 808) w sprawie utworzenia zeń 
samoistnej gminy.

Sprawozdawca p. Sozański odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę przysiółka Zaborcze ad Kieł
ków L. 808 odstępuje się Wydziałowi kra
jowemu do zbadania.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyj-
0 petycyach gmin Krasnosielce i Hłubo
czek mały w sprawie przyłączenia gruntów
1 w sprawie dodatków na cele gminne
(L. 924 i 925).

Sprawozdawca p. Sozański odczytuje 
sprawozdanie zakończone następującym 
wnioskiem:

Nad petycyami gmin Krasnosielce 
i Hłuboczek mały 1. 924 i 925 przechodzi 
się do porządku dziennego.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.
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Następuje :

Sprawozdanie komisyi administracyj
nej o petycyi gminy m. Mikołajów o utwo
rzenie c. k. starostwa z siedzibą w Miko
łajowie.

Sprawozdawca p. Sozański w zastę
pstwie p. Rozwadowskiego odczytuje spra
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Petycyę gminy m. Mikołajów odstępuje 
się Wydziałowi krajowemu do zbadania 
i przedłożenia odpowiednich wniosków.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe
tycyi 1. 1249 Towarzystwa kolei miejsco
wej Łupków-Cisna w sp iwie dróg powia
towych i gminnych powń u Lisko i zarzą
dzenia, aby budowa tych dróg od stacyi 
kolejowej rozpoczynaną była.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdacie komisyi zakończone następu
jącym wnioskiem:

Petycyę Towarzystwa kolei miejscowej 
Łupków-Cisna 1. 1249 odstępuje się Wy
działowi krajowemu do załatwienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe
tycyi 1. 1880 Jana Mączki dzierżawcy 
opłat mytniczych w Michocinie i Zalesza
nach w sprawie obniżenia czynszu dzier
żawnego.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następu
jącym wnioskiem:

Petycyę 1. 1830 Jana Mączki z Zale
szan, dzierżawcy opłat mytniczych w spra

wie obniżenia czynszu dzierżawnego odstę
puje się Wydziałowi krajowemu do możli
wego uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej o zbio
rowej petycyi 1. 1103 gmin, a mianowicie 
gminy Łastówki powiatu Drochobyckiego 
i gminy: Jasionka, Mosiowa, Jasionka Ste- 
ciowa, Kondratów, Zubrzyca, Jawora i Świ
dnik powiatu Turczańskiego w sprawie 
budowy drogi potokiem Kniażę z Łastówek 
do Bystrzycy i Łastówek do Nowego Kro- 
piwnika.

Sprawozdawca p. Wiśniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem :

Petycyę powyższą 1. 1103 odstępuje 
się Wydziałowi krajowemu do załatwienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
w przedmiocie prośby p. Mikołaja i Szcze
pana Hapka właściciela pracowni kowal
skiej i wyrobów narzędzi rolniczych 
w Gródku o pożyczkę bezprocentową w kwo
cie 1000 złr. na rozszerzenie pracowni dla 
wyżej wspomnianych narzędzi rolniczych.

Sprawozdawca p. Michalski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakońezone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę p. Mikołaja i Szczepana Hapka 
właścicieli pracowni kowalskiej i narzędzi 
rolniczych w Gródku odstępuje się Wydzia
łowi krajowemu względnie komisyi krajowej 
dla spraw przemysłowych do zbadania 
i uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.
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Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
w przedmiocie prośby p. Władysława Ma
łeckiego introligatora galanteryjnego we 
Lwowie o udzielenie mu subwencyi na po
parcie rozwoju uprawianej przezeń gałęzi 
krajowego przemysłu.

Sprawozdawca p. Michalski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym wnioskiem :

Petycyę p. Władysława Małeckiego, 
introligatora galanteryjnego we Lwowie 
odstępuje się Wydziałowi krajowemu wzglę
dnie komisyi przemysłowej do zbadania 
i możliwego uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
o petycyi bratniej pomocy ,,Wspólność" 
we Lwowie o subwencyę.

Sprawozdawca p. Stecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następu
jącym wnioskiem:

Petycyę Towarzystwa bratniej pomocy 
,,Wspólność" we Lwowie przekazuje się 
Wydziałowi krajowemu do możliwego 
uwzględnienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
o petycyi Aleksandra Kouiewicza o poży
czkę w kwocie 40.000 koron.

Sprawozdawca p. Stecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Petycyę Aleksandra Koniewicza odstę
puje się Wydziałowi krajowemu, względnie

krajowej komisyi dla spraw przemysłowych 
do zbadania i stosownego załatwienia.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi przemysłowej
0 petycyi Wydziału powiatowego w Jawo- 
rowie o zasiłek 60.000 koron.

Sprawozdawca p. Stecki, odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następu
jącym wnioskiem:

I. Sejm Król. Galicyi i Lodomeryi 
z WKs. Krakowskiem wzywa c. k. Rząd, 
by stosowną roczną subwencyą przyczynił 
się do kosztów utrzymania krajowego za
kładu dla wyrobu zabawek w Jaworowie.

II. Sejm odstępuje petycyę powiatu 
Jaworowskiego Wydziałowi krajowemu 
względnie krajowej komisyi dla spraw prze
mysłowych do zbadania i możliwego uwzglę
dnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi, głosując nad każdym te
goż punktem oddzielne.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyjnej 
z petycyi kolonistów gminy Majdan średni 
(pow. Nadworna) o utworzenie odrębnej 
gminy administracyjnej.

Sprawozdawca p. Okuniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi zakończone następu
jącym wnioskiem:

Wydziałowi krajowemu do zbadania
1 zdania sprawy na przyszłej sesyi.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyjnej 
z petycyi członków gminy Turka górna
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i średnia o rozłączenie dzielnic Turka 
górna i średnia od miasta Turki.

Sprawozdawca p. Okuniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby rzecz zbadał i na przyszłej sesyi 
sprawę zdał.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyjnej 
z petycyi Reprezentacyi i członków gmin 
Prądnik biały, Witkowice i Górka (w pow. 
Krakowskim) w przedmiocie rozdzielenia 
tych gmin.

Sprawozdawca p. Okuniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby rzecz zbadał i na przyszłej sesyi 
sprawę zdał.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyjnej 
w sprawie petycyi o przyłączenie gmin 
Facimiech, Ochodza, Zelczyn, Borek Szla
checki, Krzęciur, Polanka, Gołuchowice do 
pow. politycznego Wielickiego.

Dalszy ciąg posiedzenia z

Początek o godz. 8 minut 30 wieczór.

Marszałek konstatuje dostateczną liczbę 
posłów i otwiera napowrót przerwane pO" 
siedzenie.

Następuje :

Sprawozdawca p. Okuniewski, odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone 
następującym wnioskiem:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby rzecz zbadał] i na przyszłej sesyi 
sprawę zdał.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi administracyjnej 
o petycyi Sebestyana Krupiaka i innyóh 
o wydzielenie przysiółka Krupiaków ad 
Stryszawa ze związku politycznego gminy 
Stryszawa, a przydzielenie do gminy Sucha.

Sprawozdawca p. Okuniewski odczytuje 
sprawozdanie komisyi, zakończone nastę
pującym wnioskiem.

Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby rzecz zbadał i na przyszłej sesyi 
sprawę zdał.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Marszałek oznajmia, że pozostaje nie- 
załatwiony jeszcze ostatni punkt porządku 
dziennego, którym jest:

Sprawozdanie Wydziału krajowego 
jako komisyi w przedmiocie podwyższenia 
plac nauczycieli szkół ludowych.

Rozprawę nad tym przedmiotem odra
cza Marszałek do godz. 8 wieczór.

Przerwa posiedzenia godz. 2 m. 7 po - 
południu.

Inia 22. marca 1899 roku.

Sprawozdanie Wydziału krajowego jako 
komisyi w przedmiocie podwyższenia płac 
nauczycieli szkół ludowych.

Sprawozdawca p. Wereszczyński, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczytuje
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następujący wniosek komisyi, sprostowa
wszy poprzednio omyłkę druku, a miano
wicie w dugim (II) ustępie Art 11 w osta
tnim wierszu po cyfrze należy dodać
słowo „części", w trzecim (III) ustępie 
Art. II. zamiast słowa „zorgarizowanych" 
ma być „zorganizowanych".

U s t a w a

z dnia . . . .  dla Królestwa Galicyi i Lo- 
domeryi wraz z Wielkiem Księstwem Kra- 
kowskiem, zmieniająca postanowienia ar
tykułu 11. ustawy z dnia 1. stycznia 1889 
(Dz. u. kr. Nr. 16.) w brzmieniu ustawy 
z dnia 5. maja 1896 (Dz. u. kr. Nr. 34) 
i postanowienia artykułu 12. tejże ustawy 
z dnia 1. stycznia 1889 w brzmieniu ustawy 
z dnia 15. czerwca 1892 (D/„ u. kr. Nr. 40.) 
o stosunkach prawnych stanu nauczyciel
skiego w publicznych szkołach ludowych

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego 
Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam, co 
następuje:

§• 1-

Artykuły 11. i 12. ustawy z dnia 1. 
stycznia 1889 (Dz. u. kr. Nr. 16) w brzmie
niu ustawy z dnia 5. maja 1896 (Dz. u. 
kr. Nr. 34) względnie w brzmieniu ustawy 
z dnia 15. czerwca 1892 (Dz. u. kr. 
Nr. 40.) o stosunkach prawnych stanu 
nauczycielskiego w publicznych szkołach 
ludowych, zostają w dotychczasowem 
brzmieniu uchylone i mają odtąd opiewać:

Art. 11.

A) Roczne płace stałych nauczycieli 
szkół ludwych publicznych dzielą się na 
następujące klasy:

a) w szkołach pospolitych:
I. klasa w miastach rządzących się 

własnym statutem dla połowy posad w każ- 
dem mieście 900 zł., dla drugiej połowy 
posad 800 zł.

II. klasa w miastach, zorganizowanych 
na podstawie ustawy krajowej z dnia 13. 
marca 1889 (Dz. u. kr. Nr. 24), dla ‘/i 
części ogółu posad 800 zł., dla */* części 
posad 700 zl., dla 1/i części posad 600 zł.

III klasa w gminach, zorganizowanych 
na podstawie ustawy krajowej z dnia 3. 
lipca 1896 (Dz. u. kr. Nr. 51), dla */« czę
ści ogółu posad 700 zł., dla ‘/i części po
sad 600 zł., dla J|j części posad 500 zł.

IV. klasa wreszcie gmin dla ’j4 części 
posad w każdym powiecie 500 zł., dla ’|4 
części posad 450 zł., dla J|4 części posad 
400 zł.

b) w szkołach wydziałowych osobnych 
i w klasach wydziałowych, połączonych 
z pospolitemi:

I. klasa w miastach, rządzących się 
własnym statutem, dla połowy posad w ka- 
żdem mieście 1.000 zł., dla drugiej połowy 
900 zł.

II. klasa w innych miastach dla po
łowy ogółu posad 900 zł., dla drugiej po
łowy 800 zł.

£) Płaca roczna stałego młodszego 
nauczyciela wynosi w klasie I. płac 500 zł. 
w klasie II. płac 450 zł, w klasie III. 
płac 400 zł., w klasie IV. płac 350 zł.

C) Wynagrodzenie nauczycieli tymcza
sowo ustanowionych oznacza Rada szkolna 
krajowa, nie może ono jednak wynosić 
mniej niż 250 zł. rocznie, ani przewyższać 
poborów nauczyciela stałego, którego miej
sce nauczyciel tymczasowy zastępuje.

Art. 12.

Przy posuwaniu do płac wyższych 
w obrębie każdej klasy uwzględniać należy 
obok nienagannej i skutecznej służby oko
liczność, że nauczyciel obarczony jest ro
dziną. Do płacy najwyższej w klasie II. 
i III. plac w szkołach pospolitych, posunięci 
być mogą tylko nauczyciele kierujący
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szkołami o pięciu lub więcej klasach, tu
dzież tacy nauczyciele tychże szkół, któ
rzy posiadają egzamin kwalifikacyjny dla 
szkół wydziałowych.

§• 2.

Ustawra niniejsza wchodzi w życie 
z dniem 1. stycznia 1900 roku.

§. 3.

Wykonanie tej ustawy polecam Mojemu 
Ministrowi Oświaty.

Marszałek oznajmia, iż do głosu zapi
sani są posłowie Torosiewicz Emil, Berna- 
dzikoweki, Cielecki, Małachowski i zapy
tuje kto jest „za“, a kto „przeciw“ wnio
skowi Wydziału krajowego jako komisyi.

P. Torosiewicz Emil oznajmia, że „prze
ciw “ wnioskowi przemawiać będzie.

P. Bernadzikowski oznajmia, że „za“ 
wnioskami Wydziału krajowego będzie 
przemawiać.

P. Małachowski oznajmia, iż przema
wiać będzie „za“ wnioskiem Wydziału kra
jowego.

P. Cielecki oznajmia, iż przemawiać 
będzie ,,za‘*' wnioskami Wydziału krajowego.

Przemawia p. Torosiewicz Emil oświad
czając się przeciw podwyższeniu płac.

Przemawia p. Bernadzikowski.

Przemawia p. Małachowski.

Przemawia p. Cielecki i wnosi nastę
pującą rezolucyę:

Sejm wzywa ck. Radę szkolną krajową 
aby zwracała większą uwagę, czy agitacye 
antispoleczne szerzą się wśród nauczycieli 
ludowych, oraz, żeby w danym razie w dro

dze dyscyplinajnej ten szkodliwy ruch sta
rała się poskromić.

Przemawia p. Wachnianin.

Marszałek oznajmia, iż p. Rotter wniósł 
zamknięcie dyskusyi, do głosu zapisani są 
pp. Soleski, Bobrzyński, Kozłowski.

Izba uchwala zamknięcie rozprawy 
ogólnej.

Przemawia zapisany do głosu p. Sole
ski i wnosi przejście do porządku dzien
nego nad rezolucyą p. Cieleckiego.

Przemawia p. Bobrzyński.

Przemawia p. Kozłowski.

Przemawia pod względem formalnym 
p. Cielecki cofając swą rezolucyę.

Po zamknięciu rozprawy przemawia 
p. sprawozdawca.

Izba przystępuje do rozprawy szcze
gółowej.

Sprawozdawca czyta:

§. i.
Artykuły 11. i 12. ustawy z dnia 1. 

stycznia 1889 (Dz. u. kr. Nr. 16) w brzmie
niu ustawy z dnia 5. maja 1896 (Dz. u. 
kr. Nr. 34), względnie w brzmieniu ustawy 
z dnia 15. czerwca 1892 (Dz. u. kr. Nr. 
40) o stosunkach prawnych stanu nauczy
cielskiego w' publicznych szkołach ludo
wych, zostają w dotychczasowem brzmie
niu uchylone i mają odtąd opiewać:

Art. 11.

A) Roczne płace stałych nauczycieli 
szkół ludowych publicznych dzielą się na 
następujące klasy:

a) w szkołach pospolitych:

1. klasa w miastach rządzących się 
własnym statutem dla połowy posad w każ-
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dem mieście 900 zł., dla drugiej połowy 
posad 800 zł.

II. klasa w miastach, zorganizowanych 
na podstawie ustawy krajowej z dnia 13 
marca 1889 (Dz. u. kr. Nr. 24), dla tji 
części ogółu posad 800 zł., dla */4 części 
posad 700 złr., dla 2|4 części posad 
600 zł.

III. klasa w gminach zorganizowanych 
na podstawie ustawy krajowej z dnia 3. 
lipca 1896 (Dz. u. k. Nr. 51), dla części 
ogółu posad 700 zł., dla */4 części posad 
609 zł., dla 2/4 części posad 500 zł.

IV. klasa wreszcie gmin dla */4 części 
posad w każdym powiecie 500 zł., dla x/4 
części posad 450 zł., dla 2/4 części posad 
400 zł.

b) w szkołach wydziałowych osobnych 
i w klasach wydziałowych, połączonych 
z pospolitemi:

I. klasa w miastach, rządzących się 
własnym statutem, dla połowy posad w ka* 
żdem mieście 1.000 zł., dla drugiej połowy 
900 zł.

II. klasa w innych miastach dla po
łowy ogółu posad 900 zł., dla drugiej po
łowy 800 zł.

B) Płaca roczna stałego młodszego 
nauczyciela wynosi w klasie I. płac 500 zł. 
w klasie II. płac 450 zł., w klasie III. płac 
400 zł., w klasie IV. płac 350 zł.

C) Wynagrodzenie nauczycieli tymcza
sowo ustanowionych oznacza Rada szkolna 
krajowa, nie może ono jednak wynosić 
mniej niż 250 zł. rocznie, ani przewyższać 
poborów nauczyciela stałego, którego miej
sce nauczyciel tymczasowy zastępuje.

Izba uchwala bez rozprawy §. 1. Art.
11. zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

Art. 12.

Przy posuwaniu do płac wyższych 
w obrębie każdej klasy uwzględniać należy 
obok nienagannej i skutecznej służby oko
liczność, że nauczyciel obarczony jest ro
dziną. Do płacy najwyższej w klasie II. 
i III. płac w skołach pospolitych, posunięci 
być mogą tylko nauczyciele kierujący szko
łami o pięciu lub więcej klasach, tudzież 
tacy nauczyciele tychże szkół, którzy po
siadają egzamin kwalifikacyjny dla szkół 
wydziałowych.

Izba bez rozprawy uchwala Art. 12. 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

§. 2.

Sprawozdawca czyta:

§• 3.

Wykonanie niniejszej ustawy polecani 
Mojemu Ministrowi oświaty.

Izba uchwala bez rozprawy §. 3. zgo
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

U s t a w a

z d n ia ................... dla Królestwa Galicyi
i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem, zmieniająca postanowienia 
artykułu 11. ustawy z dnia 1. stycznia 1889 
(Dz. u. kr. Nr. 16) w brzmieniu ustawy 
z dnia 5. maja 1896 (Dz. u. kr. Nr. 34) 
i postanowienia artykułu 12. tejże ustawy 
z dnia 1. stycznia 1889 w brzmieniu usta

Ustawa niniejsza wchodzi w życie 
z dniem 1. stycznia 1900 roku.

Izba uchwala §. 2. zgodnie z wnioskiem 
komisyi bez rozprawy.
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wy z dnia 15. czerwca 1892 (Dz. u. kr. 
Nr. 40) o stosunkach prawnych stanu na
uczycielskiego w publicznych szkołach lu

dowych.

Zgodnie z uchwalą Sejmu Mojego 
Królestwa Galieyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam, co 
następuje:

Izba bez rozprawy uchwala tytuł 
i wstęp ustawy zgodnie z wnioskiem ko
misyi.

Sprawozdawca wnosi przystąpienie do 
trzeciego czytania projektu powyższej usta
wy bez czytania

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sprawozdawcy przystąpienie do trzeciego 
czytania bez czytania projektu powyższej 
ustawy, uchwala Izba cały projekt powyż
szej ustawy w trzeciem czytaniu bez czy
tania.

Na tem wyczerpano porządek dzienny,

Marszałek wzywa sekretarzy do od
czytania złożonych interpelacyj.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski 
odczytuje następującą interpelacyę do c. k. 
Rządu:

I n t e r p e l a c y a  

do Wysokiego c. k. Rządu

Wskutek rozporządzenia Ministerstwa 
spraw wewn. sprawiedl., roln. i handlu 
z dnia 15. maja 1893 Dz. u. p. Nr. 83, 
którem uregulowany został wywóz świń 
z Galieyi i Bukowiny do innych krajów, 
które weszło w wykonanie dnia 1. czerwca 
1893 rozpoczęły swą działalność „zakłady 
obserwacyjne dla nierogacizny", które 
w tym celu z inicyatywy Wys. c. k. Rządu 
kosztem gmin Biały i Krakowa w tychże 
gminach wybudowane zostały.

Gdy powyższe rozporządzenie w dwa 
lata później rozporządzeniem Ministerstwa 
spraw wewn., sprawiedl., roln. i handlu 
z dnia 12. lipca 1895 Dz. u. p. Nr. 98. 
z dniem 31. lipca 1895 uchylone zostało, 
a w ślad zatem przestały także funkeyo- 
nować wyżej wspomniane zakłady obser
wacyjne dla nierogacizny w Biały i Kra
kowie, interesowane gminy, które skutkiem 
tych zarządzeń Wys. c. k Rządu poniosły 
bardzo znaczną, bo dla każdej z nich do
400.000 złr. dochodzącą szkodę, domagały 
się u Wysokiego c. k. Rządu kilkakrotnie 
słusznego i należącego im się odszkodo
wania.

Ponieważ wszelkie prośby i przedsta
wienia obu gmin, mimo przyznawanej słu
szności ich żądania, dotąd nie odniosły po
żądanego skutku przeto zapytują podpisani 
Wys. ck. Rząd:

Czy i w jakiej formie Wys. ck. Rząd 
zamierza dać gminom Biały i Krakowa wy. 
nagrodzenia szkody, jaką poniosły w sku
tek wybudowania zakładów obserwacyjnych 
dla nierogacizny, obecnie zamkniętych.

Lwów 22. marca J899.

Binder
Interpelant

Czecz, Górski, Seipio, Weigel, Zoll, Dąmb- 
ski, Małachowski, Goldman, Słotwiński, 
Dr. Jakliński, Bednarski, Barwiński, St. 
Tarnowski, Paszkowski, A. Potocki, Dr. 
Czaykowski, Jordan, Hupka, Madeyski, 
Dworski, Rotter, Olpiński, d’Abancourt, '  
Wójcik, Fruehtman, Jahl, Szwed.

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski 
odczytuje następującą interpelacyę do Wy
działu krajowego.

I n t e r p e l a c y a  

do Wydziału krajowego.
W sprawozdaniu w przedmiocie udzie

lenia poręki kraju za wkładki w Galicyj-
3
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skiej Kasie oszczędności we Lwowie umie
ści! Wydział krajowy na podstawie dat 
udzielonych mu przez doradców urzędują
cego c. k. komisarza rządowego jako po
krycie możliwych strat między innemi po- 
zycyę „możliwe wstrzymanie wypłaty fun- 
dacyi pamiątkowej — 200.000 zł.

Gdy na jednem z ostatnich posiedzeń 
Rady miejskiej Lwowskiej mi^ły się pod
nieść głosy, domagające się wypłaty re
szty sumy 400.000 złr. dla tej fundacyi 
przyrzeczonej, a pan prezydent miasta 
miał według doniesień dziennikarskich za
pewnić, że nie dopuści, aby Kasa Oszczę
dności użyła na inne cele funduszu na 
fundacyę pamiątkową przyrzeczonego, za- 
pytują podpisani.

1. Czy Wydział krajowy przed wnie
sieniem sprawozdania o Kasie Oszczędno
ści zapewnił się, że owe 200.000 zł. będą 
mogły być obrócone na pokrycie ewentu
alnych strat; a jeżeli nie

2. Jakie kroki zamierza Wydział kra
jowy w tym celu przedsięwziąść.

Lwów dnia 21. marca 1899.

A. Potocki
Interpelujący:

Paszkowski, Jordan, Małachowski, Czecz, 
Vivien, Hupka, Górski, Scipio, Koziebro- 

dzki, Zoll, Binder, Madeyski, Dąmbski, 
St. Tarnowski.

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli Wydziałowi krajowemu.

Sekretarz p. Andrzej Potocki odczy
tuje następujące interpelacye do p. Komi
sarza rządowego:

I n t e r p e l a c y a  

do JW  Pana Komisarza rządowego.

Na posiedzeniu Wys. Sejmu dnia 1. 
lutego 1896 zapadła uchwała następującej 
treści:

Wzywa się c. k. Rząd, ażeby w jak 
najkrótszym czasie przedłożył do konsty

tucyjnego traktowania projekt ustawy ona- 
leżytościach prawnych jednolity, jasny, zro
zumiały, uchylający wszelkie obowiązujące 
obecnie ustawy i rozporządzenia o stem
plach i należytościach prawnych, uwzglę
dniający przytem potrzebę ulżenia cięża
rów ludności, dalej ażeby przy ułożeniu 
nowej ustawy o powyższym przedmiocie 
uwzględnił także zasadę, że spadki na pod. 
stawie prawnego dziedziczenia, lub osta- 
tn ej woli rozporządzenia odziedziczone, 
których czysta wartość 500 zł nie prze
nosi, mają być wolne w zupełności od 
opłaty skarbowej i ażeby przyznał dalsze 
ulgi w należytościach przeniesienia wła
sności realności włościańskich i mało
miejskich przy czynnościach prawnych 
między żyjącymi wskutek zawartych kon
traktów kupna i sprzedaży, zapisów, daro
wizny itp.

Gdy pomieniona uchwała Wys. Sejmu 
dotąd nie odniosła pożądanego skutku, 
zapytują przeto podpisani, kiedy Wys. c. k. 
Rząd wprowadzi nowe przepisy skarbowe 
i uboższą ludność uwolni w zupełności od 
należytości prawnych przy przenoszeniu 
takich majątków, których wartość 800 zł. 
niedochodzi?

Szwed 
Interpelujący:

Kramarezyk, Ostapczuk, Średniawski, Wa
rzecha, Bojko, Okuniewski, Niebyłowiec, 
Potoczek, Data, Milan, Winniczuk, Krempa, 

Wójcik, Styła.

I n t e r p e l a c y a  

do JW. Pana Komisarza rządowego!

Przez gminę Brandwice, Jastkowice 
powiatu tarnobrzeskiego, grunta i pastwi
ska, płynie rzeka szybko wzbierająca „Bu
kową" zwana, które wpada do Sanu. Od
pływ tej rzeki „Bukowej“ ciągnie do młyna 
własności Ks. Hieronima Lubomirskiego 
w Rzeczycy długiej, także przez grunta 
łąki, pastwiska wspomnianych gmin.
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Faktem jest, że dopływ ten nie ma 
ani. grobel (wałów) lub utrzymywanie tych
że nie jest w należytym stanie przez wła
ściciela młyna P. Hieronima Lubomirskiego 
dalej urządzenie wodnych kół jest w ten 
sposób obmyślane, że woda podniesiona, 
na koła spiętrzona wylewa na pola, czem 
wyrządza rok rocznie nieobliczalne szkody 
zajmuje całe plony pobrzeżnym mieszkań
com Brandwicy i Jastkowie.

Wszelkie upominania się u władz nie 
odnoszą skutku, bo książę jest księciem 
a dlatego ustawy widocznie wykonywać nie 
potrzebuje, lubo że dla panów hrabiów, 
książąt jak i dla chłopów ustawa żadnego 
wyjątku nie zna.

Koniecznością jest, ażeby podjęto tam 
reambulacyę, uregulowano dopływ „Buko
wy", czem zapobiegnie się kilkuset rodzi
nom wspomnianych gmin od rok rocznie 
tyloletniej ruiny materyalnej, jaką im spra
wia ten dopływ.

Zważywszy, że młyn w Rzeczycy 
własność p. Lubomirskiego 10 kroć więcej 
szkody wyrządza pobrzeżnym właścicielom 
gruntów, niżeli przynosi pożytku;

zapytują podpisani JW . Pana komisa
rza rządowego, czyby nie należało po tylu 
latach doznawanych przez właścicieli gmin 
Jastkowice i Brandwice szkód, z napływu 
wody wspomnianego dopływu wynikłych, 
uwolnić tychże tern, by albo zmuszono ks. 
Lubomirskiego do przerobienia kół wodnych 
mogących mieć pociąg od spodu, dalej 
przeprowadzono regulacyę, a wreszcie 
zastosowano się ściśle do ustawy wodnej, 
w której odnośne prawo wodne jest uwi
docznione.

Lwów 22. marca 1899.

Fr. Krempa
Interpelant

Bojko, Okuniewski, Niebyłowiec, Hamorak, 
Styła, Wójcik, Warzecha, Data, Winniezuk, 
Średniawski, Szwed, Potoczek, Milan, Osta 

pczuk, Bernadzikowski.

Marszałek oznajmia, iż interpelacye te 
udzieli p. komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Stanisław Niezabitowski 
odczytuje następującą interpelacyę do Wy
działu krajowego:

I n t e r p e l a c y a  

do Wysokiego Wydziału krajowego!

Na interpelacyę wniesioną przez inter
pelanta w sprawie uchwały sejmowej z d.
6. lutego 1897 o założenie szkoły kapelu- 
sznickiej w Myślenicach, odpowiedział Wny 
Pan Radca Wereszczyński imieniem Wy
działu krajowego, jakoby Wydział a wła
ściwie komisya przemysłowa wysłała do 
Myślenic członka, swego delegata p. Ar- 
nulfa Nawratila, starszego inspektora prze
mysłowego, który starał się wpłynąć na 
miejscowych kapeluszników, ażeby przede- 
wszystkiem zawiązali się w towarzystwo 
surowcowe, magazynowe i produkcyjne, na 
któremby oprzeć można dalszą organiza- 
cyę ze strony kraju.

Gdy dotychczas ani towarzystwo takie,
pomimo zabiegów delegata komisyi na miej
scu nie przyszła do skutku.

Gdj nadto żaden z czynników miejsco
wych nie objawił nawet skłonności do ofiar 
i datków na cele kapelusznictwa myślenickie- 
goy przeto zamierzona organizacya nie mo
gła być dotychczas skutecznie zaprojekto
waną.

W tych warunkach nawet obliczenie '  
kosztów i ocenienie, które maszyny pomo
cnicze dla kapeluszników myślenickich by
łyby potrzebne i nakazane, okazało się nie- 
możliwem.

Powyższe ustępy wyjęto z łaskawej 
odpowiedzi Wysokiego Wydziału krajo
wego.

Przyjąłem je z pewnem zdziwieniem 
i dlatego zapytuję:

1. Kiedy jeździł Sznanowny delegat ko
misyi przemysłowyj do Myślenic;
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2. na czem polegały te zabiegi Szan. 
delegata, i z jakiemi osobami konferowano 
w celu zawiązania towarzystwa;

3. które czynniki miejscowe zapyty
wano, czy są skłonne do ofiar na cele ka- 
pelusznictwa.

Lwów, dnia 22. marca 1899.

Interpelujący:

A. Sredniawski.

Krempa, Bojko, Styła, Wójcik, G. Mi
lan, Ostapczuk, Potoczek, Data, Szwed, 
Kramarczyk, Warzecha, Niebyłowiec, No
wakowski, Olpiriski, Hamorak, Dr. Berna- 
dzikowski.

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę 
tę udzieli Wydziałowi krajowemu.

Sekretarz p. Karatnicki odczytuje na
stępujące interpelacyę do komisarza rzą
dowego.

I n t e r p e l a c y a

posła Nowakowskiego i towarzyszy do p. 
c. k. Komisarza rządowego w sprawie prze

kopania Sanu.

Sprawa przekopania Sanu na teryto- 
ryach wsi Wireczka, Medyki, Torek, Duso- 
wiec byłą już od dłuższego szeregu lat po
ruszaną zarówno w dziennikach krajowych, 
jak i w licznych petycyach, wnoszonych do 
Rady Państwa i do Sejmu krajowego, a 
wszystko to jest dowodem, że powyższa 
sprawa ma pierwszorzędne znaczenie.

Już w bieżącej kadencyi na interpela
cyę podpisanego w tej sprawie odpowie
dział pan komisarz rządowy zapewnieniem, 
że sprawa ta jest w toku i obiecał, że ta
kowa szybko zostanie załatwioną.

Że sprawa ta wymaga jak najrychlej
szego załatwienia, — to rzecz pewna. San 
na terytoryach wspomnianych wsi przecho
dzi bystrym prądem z gór na równinę.

Natrafiwszy po drodze na ogromne zakręty 
i kolana, niszczy wielkie przestrzenie naj
urodzajniejszych pól przez obrywanie brze
gów, często wylewa, a wtedy rozlewa się 
szeroko po równych płaszczyznach, czego 
następstwem jest wprost ruina ludnych wsi 
okolicznych. Warto jeszcze wspomnieć, że 
woda, pozostała po wylewie po wszelkich 
zagłębieniach i dolinach, bez żadnego od
pływu, sprawia, że ziemia na wielkich prze
strzeniach jest rozmokniętą, a nadto woda 
ta gnije, zatruwa powietrze i sserzy zara
zy. Przypomnę tylko wielki wylew Sanu 
w r. 1893, które wtedy wyżej wspomniane 
wsie tak strasznie zniszczył, że potem kraj 
i państwo musiały wielką zapomogą rato
wać mieszkańców od śmierci głodowej.

Dwie takie zapomogi wystarczyłyby 
na przekopanie Sanu. Ponieważ fundusze 
na to przekopanie zostały już w swoim 
czasie przyznane, przeto nie wiem, co za 
niepojęta powolność c. k. Rządu, który zwle
ka z tem przekopaniem i naraża mieszkań
ców na ogromne straty?

Wobec tego zapytują podpisani: czy 
i kiedy już raz zamierza c. k. Rząd za
brać się naprawdę do przekopania Sanu 
na terytoryach wsi Wireczka, Medyki, To
rek i Dusowiec?

Lwów, d. 22. marca 1899.

Interpelujący:
Stefan Nowakowski w. r.

Wójcik. G. Milan, Niebyłowiec, Ostap
czuk, Kramarczyk, W. Szwed, Warzecha, 
Żardecki, Data, Winniczuk, Krempa, Oku
niewski, Styła, Bojko, Dr. Bernadzikowski, 
Hamorak.

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli p. komisarzowi rządowemu.

Sekretarz p. Karatnicki odczytuje na
stępującą interpelacyę do Wydziału krąjo- 
wego:
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I n t e r p e l a c y a

do Wysokiego Wydziału krajowego króle
stwa Galicyi.

Śp. Zofia Andrzejow&ka ustanowiła fun- 
dacyę stypendyjną swego imienia, a w swo- 
jem dodatkowem rozporządzeniu z daty 
Lwów, 15. października 1891 postanowiła 
wyraźnie, że pierwszeństwo do pobierania 
stypendyow z tej fundacyi przysługuje na
leżącym do rodziny Andrzejowskich po nich 
zaś do rodziny Rybczyńskich.

Wydział krajowy w swojem ogłoszeniu 
konkursowem z dnia 1. października 1898
1. 54362 postawił także warunek, że kan
dydaci mają wykazać swoje pochodzenie 
z tej samej rodziny Andrzejowskich, z któ
rej pochodziła fundatorka, albo pochodze
nie z rodziny Rybczyńskich. Jednak przy 
rozdaniu stypendyow z powyższej fundacyi 
Wydział krajowy nie zastosował się ani do 
woli fundatorki, wypowiedzianej w jej ostat- 
niem rozporządzeniu z dnia 15. paździer
nika 1891, ani też do warunku, wyrażo
nego w ogłoszeniu konkursowem; gdyż na
dał stypendyum z tej fundacyi familijnej 
nie kompetentce uprawnionej, Maryi Karo
linie dw. im. Andrzejowskiej, która jest 
bratanicą i najbliższą krewną fundatorki, 
ale kompetentowi, nie należącemu do ro
dziny Andrzejowskich, niejakiemu Adamowi 
Zielińskiemu z Bochni.

Ponieważ przez nadanie stypendyum 
temu ostatniemu pokrzywdzono kompetent- 
kę Maryę Karolinę dw. im. Andrzejowską 
i naruszono wolę fundatorki ś. p. Zofii 
Andrzejowskiej, przeto zapytujemy:

Z jakiego powodu Wysoki Wydział 
krajowy przy rozdaniu stypendyow z fun
dacyi familijnej ś. p. Zofii Andrzejowskiej 
postąpił wbrew woli fundatorki i wbrew 
ogłoszonemu konkursowi, tudzież w jaki 
sposob zamierza Wydział krajowy sprosto
wać nadanie stypendyum z tej fundacyi 
kandydatowi nie uprawnionemu, do rodzi
ny Andrzejowskich nie należącemu?

Lwów dnia 22. marca 1899.

Interpelujący:
T. Zajączkowski w. r.

Kulczycki, Hamorak, Barwiński, Win- 
niczuk, Okuniewski, Wachnianin, Ostap- 
bzu, Karatnicki, Dr. Bernadzikowski, Boj
ko, Wójcik, Fr. Krempa, Styla, Śre- 
dniawski. *

Marszałek oznajmia, iż interpelacyę tę 
udzieli Wydziałowi krajowemu.

Marszałek zamyka posiedzenie, nazna
czając następne na dzień 23. marca 1899 
roku godzina 10. rano i odczytuje porzą
dek dzienny następnego posiedzenia.

Koniec posiedzenia godz. 10. min. 45 
wieczór.

Marszałek krajowy:

Stanisław  Badeniw. r.

Sekretarze:

Andrzej Potocki w. r. 
Stanisław  w, r.




